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Pável Márta  

Kérés 

Szeretném felhívni Olvasóink szíves 

figyelmét, hogy az alábbi 

felületeinken követhetik írásinkat. 

Köszönjük! 

BÉKÉS HÚSVÉTOT KIVÁNUNK! 
http://www.sasmarta.eoldal.hu  
http://www.UFO- SAS.eoldal.hu  
http://www.isten - az- egyetlen - remenyunk.eoldal.hu  
https://tullepes.blogspot.com  
https:// sasgondolat.blogspot.com  

Ezeken az oldalakon vegyes témájú cikkeket közlünk és 

így próbáljuk az emberek lelki színvonalát emelni.  

http://www.sasmarta.eoldal.hu/
http://www.ufo-sas.eoldal.hu/
http://www.isten-az-egyetlen-remenyunk.eoldal.hu/
https://tullepes.blogspot.com/
https://sasgondolat.blogspot.com/
https://sasgondolat.blogspot.com/
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Pável Márta  

Politikai HAZUGSćGOK FELSśFOKON  
 

https://index.hu/belfold/2021/02/12/dobrev_klara_nyugdij_kormany-

valtas_minimalnyugdij_ellenzek/   

ăDobrev Klára: Kormányváltás után visszaadjuk a nyugdíjasok becsületét ...ó 

Dobrev Klára már sok m indent ígért az elŜzŜ EU-s választ§sn§l is, pl. elŜ kell 

segíteni, hogy Eur ópai Uni ós nyugd íjakat kapjanak itthon is, ami m ár nekem 

akkor is egy értelmŪ volt, hogy nem fognak foly ósítani, semmi féle emelt EU -s 

összegeket sem, de a nép bevette.  Sz ó nincs róla. Most megint el Ŝvette ezt 

az ígérgetést, de most egy kicsit tágabb/  értelmezhetetlenebb határokkal 

tette, hogy a nyugd²jasok becs¿let®t ăvisszaadjukó! Nos, ettŜl bicskanyitoga-

tóbbat keveset h allani. Mindenki  csak azt tudja adni, ami neki van, ha nekem 

nincs kenyerem, nem fogok tudni adni, ha nekem nincs becsületem, nem fo-

gok tudni adni. Klárika , ez a helyzet! Nem beszélve arról, hogy nem a nyugdí-

jasoknál hiányzik a becsület, hanem szerintem Ön öknél! Innent Ŝl fogva ezzel 

a hablaty, ócska, megt évesztŜ szöveggel el lehet menn i oda , ahova nagyon 

sokan k ívánják, hogy s¿rgŜsen t§vozzon! 

A szövegben a tisztesség is szerepel ð ezt a gusztustalanságot! ð, amit ez a nŜ-

személy beszél. A m agyar nyugdíjasok zömének a tisztessége  soha nem hiány-

zott még akkor sem, ha hiszékeny egy részük,  ®s ¥nºk meg tudj§k Ŝket vezetni. 

A DK vissza akarna adni? Nin cs mit visszaadni, mert szerintem egy nyugdíjasnak 

sem veszett el a tisztessége, csak NEKI!  

 

BEFOGNI AZ EMBEREK SZÁJÁT; A VILÁGBAN 

SZABAD VÉLEMÉNYNYILVÁNÍTÁS SEM LEHET 

Befogják az emberek szájá t, ismeretes  a 

Facebook közleménye, mely szerint a Covid -

19-cel  kapcsolatos  negatív vélemények, az 

oltásellenesség tilt ását vezetik be. Szuper! Mi 

ez, ha nem diktatúra!  Rendben, ha valamit 

be kell tiltani, ott nagy baj van ð szerintem  ð s 

ezen v égleg el k éne gondolkozni, hogy ez 

miért történt? Vannak dolgok, ami ket  sosem 

kell tiltani, mert evidensek, és vannak , amik 

nem evidensek, azok , amik talán szemben 

haladnak a tömeggel, a bizonyos fajta nor-

mális életet akarók akaratával(?). Pont azért 

tiltanak be bárm it is, mert a saját, (világ)poli-

tikai érdekeiket védik. Mi a z, hogy nem lehet 

https://index.hu/belfold/2021/02/12/dobrev_klara_nyugdij_kormanyvaltas_minimalnyugdij_ellenzek/
https://index.hu/belfold/2021/02/12/dobrev_klara_nyugdij_kormanyvaltas_minimalnyugdij_ellenzek/
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beszélni valamir Ŝl? Mi az, hogy nem lehet valamit kifog ásolni? Az életem az 

én életem, nem az övék! Jó lenne, ha ezt az egész cirkuszt, hogy állandóan 

tömik a fejünket mindennel a világon, riogatnak, ijesztgetnek, zsarolnak befe-

jeznék, me rt ez már sok, túl sok.  

Most is jönnek  a különböz Ŝ elkövetkezend Ŝ rettenetes j á rványokkal  ð már a 

migráns téma be sem fér a sok riogatás közé  ð, brit mut§nséstb., mindennel, 

amit csak el lehet k épzelni.  Amit csak lehet , mindent el Ŝadnak, az emberek 

nyomorognak  ð s igaz lehet, ettŜl a sok balgaságtól tönkre mennek a gazdál-

kodók, vállalkozók stb.  ð, sok ország nem b írja kifizetni azokat a k ölcsönöket, 

amiket ez a helyezt rájuk kényszerít. Meg kéne á llni, tiszt§n l§tni, mert ebbŜl 

gazdasági világ válság lesz hamarosan. Most egyenes úton lehet menni a nyo-

morba , és gazdasági cs Ŝdbe lehet dönteni országokat. Nem tudom, nem va-

gyok szak értŜ, hogy mi itt a c él, de j ózan ésszel azt gondolom , mostant ól fogva 

az összes folyamatot felül kellen e bírálni, hogy kik akarják ezt és miért . Vannak 

ötleteim.  

Ha engem a Facebook kitilt, hogy arr ól ne besz élhessek, amit akarok, ami fáj 

stb., akkor én meg nem fogom meghallgatni a riogatásokat sehol sem, van 

egy kapcsoló gom b, s elkapcsolok, majd nézek term észetfilmeket, innent Ŝl 

kezdve kiz á rólag macsk ás, kutyás, lovas és tá jképeket fogok n ézni, elérték, 

ennyi!  

Nekem tovább nem mossák az agyamat! Eddig se tudták, de most már hatá-

rozottan idegesítenek!  

 

 COVID 19 MIATT MEGSZORĊTćSOKé 

- 20 óra helyett, 22 ór á tól  kellene a kijárás i tilalom, ha annyira akarják.  

- Lehet olvasni, hogy a legújabb vizsgálatok szerint az a tökéletes, ha dupla a 

maszk.  

ăKét, egymáson viselt maszk hatékonyabb a koronavírus terjedésének lelassí-

tására, mint egy maszk hordása ð mutatták ki az MTI szerint az amerikai Beteg-

ségmegel Ŝzési és Já rványügyi Központ (CDC) szakemberei . 

óhttp://www.ma.hu/eletmod.hu/358685/Hatekonyabb_egyszerre_ket_maszkot_viselni_a_COVID     

Ha egy sebészi ma szkra ráhelyeztek egy textil maszkot, a kett Ŝ a részecskék 80 

százalékának a bel élegzését tart óztatta fel ...ó 

ăHa mind a kil®legzŜ, mind a bel élegzŜ fejen k ét-két maszk volt, az a r észecs-

kék több mint 95 sz ázalékának a bel élegzését gátolta meg - mondta Joh n 

Brooks, a CDC illetékese .ó 

Ha 5 maszkot  teszek fel , akkor meg biztosan nem okozok semmi továb bi prob-

lémát az államnak, mert lehet temetni, mint megfulladt egyént.  Én már nem 

tudom, hogy mit gondoljak err Ŝl, ne tegyek esetleg a l ábamra is, a kezemre is 

ma szkot, vagy húzzak a füleimre külön -külön stb .? Meddig lehet ezt fokozni? 

Meddig lehet az t fokozni, hogy m ár nem ismerjük meg a másikat, mert a szem-

üvege is bepárásodott. Most a hideg miatt beleh¼zott sapka, maszk, kesztyŪ, 

sál, és elkeseredetten mennek a z emberek, mint a  zombik. Nagyon j·é, ez lett 

az ember.  

http://www.ma.hu/eletmod.hu/358685/Hatekonyabb_egyszerre_ket_maszkot_viselni_a_COVID
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Már véget k éne vetni ennek a nyomo rúságos, áldatlan, járványos állapotnak, 

ez így nem m Ūködik, ebbe mindenki bele fog szakadni. Sok válás, depresszió, 

munkanélküliség, életuntság lesz  a vége. Érdekel ez valakit?  Az, hogy este nem 

mehetek el s étá lni, hogy nem lehet egy program sem, már a né p a besok al lás 

határán van.  Miért nem lehet este 8 :00 helyett  10:00 órá ig meghosszabb ítani 

a kijárást? Azon a 2 órán semmi sem múlik, de nekünk nagyon is sok. Már lass an 

világos van, legal ább egy besz élgetés t ne kelljen abbahagyni 7:00 órakor, s 

rohanni haza.  

Mai nappal a Covid -19 igazolvány bevezetése miatt töröltem minden Fidesz -, 

Orbán -, és minden olyan bejegyzést, ami ezzel foglalkozik. Itt a vége! Ezzel a 

húzással ð tudomé meg fogj§k l§tni a v®geredm®nyt ð elvesztettek jó pár sza-

vaz·t, egyre tºbben Ŝrjºngenek az emberek. Olvass§k csak el, tºbb ezer em-

ber hozz§sz·l§s§t, s ne csak azt, ami ¥nºknek h²zelkedŜ! Ez nekem kirekeszt®s, 

diszkrimináció,  a személyi szabadságjo gaim megsértése, hogy megszabják 

hova meh etek be, s hova nem.  Nem beszélve arról, hogy azzal mit tesznek , aki 

gyerek, vagy akinek olyan betegsége van, hogy nem kaphatja meg az oltást, 

vagy aki már anonim módon , de átesett a betegségen?  Nem érzik , hogy  sok 

joghézag és luk van ezen a rendelkezése n. Ebbe a jelenlegi Kormány a válasz-

tásoknál ð higgyék el nekem  ð bele fog bukni , de Ŝk tudj§k.  

Eleg¿nk van az erŜszakb·l, a zsarolásból, a manipulálásokból!  

 
  

Szeibert Márton   

Rejtett Jóság  

 

Egyszer egy szúfikról szóló irodalomban olvastam (1), hogy a 

legnagyobb bŪn az, amit az ember a rejtekben kºvet el. Nem 

biztos, hogy pontosan  értem, mit is 

jelent ez, de mégis megragadt bennem ez a mondat 

(pedig már több éve olvastam), és biztos vagyok 

benne, hogy van benne igazs§g. A b§r§nybŜrbe b¼jt 

farkas rosszabb, mint a nyílt támadás; vagy az 

ºnmag§t is becsap· belsŜ gonoszs§g, ami elhiteti 

veled, hogy jó vagy, az rosszabb, mint amikor valaki 

tudja magáról, hogy aljas. Stb. De most nem a 

sºt®ts®grŜl szeretnék írni. Az a gondolat jutott eszembe, 

hogy ha a legnagyobb bŪnt a rejtekben kºvetik el, 

akkor talán a legnagyobb jóság is a rejtekben v an 

jelen. Az a jóság, amikor a jobb kezem nem tudja, mit 

csinál a bal, vagy amikor úgy teszek jót, hogy senki nem 

látja, és senki nem dicsér meg érte, még saját magam 
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sem (vö.: Mt6,1 -18). Az evangéliumokat olvasva Jézus többször hív minket az 

Atyával való egységre (pl: Jn17,9 -26). És azt is mondja, hogy senki sem jó, csak 

egyedül az Isten (Mk10,18). Tehát amikor a jó ú t fel® ir§ny²t minket, akkor v®gsŜ 

soron arra hív, hogy istenivé váljunk. De a jót Jézus szerint rejtve kell tenni, hogy 

ne lássák. És közben  azt is mondja, hogy legyünk olyanok, mint az Atya. Ez azt 

sugallja számomra, hogy az Atya is rejtekben teszi a jót . Vagy pontosabban, 

platonikusan sz·lva, Isten maga a legfŜbb J·s§g, aki rejtekben van. A 

leggyöngédebb szeretet maga, amit emberi ésszel meg közelíteni sem tudunk, 

hiszen olyan gyöngéd, hogy a pislákoló mécsest nem oltja ki (Iz42,3), a 

szabadságot meghagyj a; elvonul, ha azt akarjuk, és olyan finoman szeret, 

hogy észre sem vesszük. Óvatosan bánik velünk, ð ki tudja miért ..?.. ð, és csak 

a csön dben, a l§gy szellŜben (1Kir19,12), a m®ly im§ban ºntºzi a szomjas 

lelkünket. Amikor viszont még 

önmagunknál is dur vábban viselkedünk, 

nem vagyunk csöndben, a világ zajával 

együtt hánykolódunk, akkor viszont csak 

annyi ®ltetŜ vizet tud adni nek¿nk, ami a 

levegŜ p§r§j§val bel®nk sz§ll. Magunkba 

sz²vjuk az ®ltetŜ energia-magjait miközben 

®szre sem vessz¿k Ŝt, mert Ŝ a legfŜbb j·, 

aki a rejtekben segít minket, és türelmesen 

várja, hogy egyszer végre megtaláljuk 

benne a békénket...  

Ez így szépnek hangzik ð vagy  legalábbis én a saját életemre vetítve könnyen 

azonosulni tudok ezekkel a gondolatokkal. Viszont racionálisan teki ntve azt kell 

mondanom, hogy a fenti gondolat csak az ember szem®bŜl n®zve lehet igaz. 

Az ®n szemembŜl tŪnik ¼gy, hogy Isten rejtekben van. Valójában viszont nem 

Ŝ van rejtekben, hanem ®n magam vagyok a magam sºt®t rejtek®ben. £s 

talán itt még jobban megér tem, mit jelent a fenti szúfi gondolat. Hogy a 

rejtekben levŜ bŪn az®rt a legrosszabb, mert maga a rejtekben lev®s az, ami 

önmagában véve a l ehetŜ legrosszabb, mert a rejtek azt jelenti, hogy Isten 

f®ny®tŜl elz§rk·zom egy bugyorba. Isten a tiszta val·s§g, és amíg én 

rejtekben l§tom Ŝt, addig az azt jelenti, hogy ®n vagyok rejtekben, ®s jobban 

kell nyitnom felé. Ez a béke, ez a szeretet, ez a te ljesség útja. A Jó nem lehet 

rejtekben ð nekem sem kéne ott lennem . Végül pedig még egy apró 

gondolat. A szenvedŜ ember, legyen akár lelki, akár testi szenvedése, vagy 

sokszor a kettŜ ®pp egy¿tt, sz·val a szenvedŜ ember tal§n nehezen tud Istenre 

úgy tekint eni, mint a legfŜbb j·ra, ahogy azt fent ²rtam. ăHiszen ha nekem 

végtelen hatalmam lenne, én nem engedném meg a sze nvedést ó ð szokták 

mondani ð ăakkor a Jóisten hogyan engedheti ezt meg? ó Van erre válasz, de 

éppen az, akinek hallania kellene, akinek segíth etne, az úgysem lesz nyitott rá, 
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mert meg kell élnie a távolság fájdalmát. Mindenesetre alapállásnak kell 

lennie, h ogy minden j· az IstenbŜl sz§rmazik, minden szenved®s pedig a 

bŪnbŜl, ami nem Isten akarata volt. Ha Isten megengedi a szenved®st, akkor 

anna k oka van, még pedig olyan oka, ami a lélek hosszabb távú javát 

szolg§lja, sŜt, olyan oka, amit a l®lek elfogadott szabad akarattal.  

Nincs t§maszunk Isten n®lk¿l, viszont ha Ŝ a t§maszunk, akkor minden a mi®nk. 

(1): Titus Burckhardt: Bevezetés a szúfi dokt rínába  

 

Pável Márta  

SZENT JÓZSEF KÖSZÖNTÉSE 
 

A pápa  tavaly  meghirde tte a  Szent 

József-év et , mely 2020. december 8 -

tól 2021. december 8 -ig tart. ś SzŪz 

Anya   jegyes e, J®zus nevelŜapja, a 

Katolikus Egyh§z v®dŜszentje. 

 

Mi mindenkit bíztatunk arra , fordul jon szeretettel József-

hez, aki nek a szobra vagy képe mögé  népi es hittel ð amit 

a Pápa is gyakor ol éð, kis rajzzal ellátva alá  te szik a kéré-

seket , amelyek  többnyire t elje sedne k. Persze nem csak 

népi hagyományból  kell tisztelni. ś egy hallgatag , hatal-

ma s erejŪ szent, akit Avilai Szent Teréz is kiemelt helyen 

tisztelt. 

 
 

Oroszi-Kuzmich Kinga  

Húsvét  

A Húsvét  a kereszténység legnagyobb ünnepe. Mind tudjuk ezt, 

de vajon mit értünk alatta? Mit jelent nekünk ez az ünnep? Népi 

vagy családi hagyományokat, locsolkod ást, tojásfestést? Húsvéti 

nyulat ®s aj§nd®kot? Csal§di egy¿ttl®tet, pihenŜ napokat? 

Vagy kicsit  mélyebben vallási hagyományokat, szertartásokat? De tudjuk -e, 

mi rejlik ezek mélyén, mi a lényegük?  

Mit látunk, mivel szembesülünk? A böjt, a szomorkodás, a P assió, a fájdalmak 

ideje ez. Nincs dicsŜs®g, nincs alleluja. Az mindig hasznos, ha az ember bŪn-
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bánatot tart, sajnos nem húzhatjuk ki magunkat, amíg emberek vagyunk, min-

dig lesz miért az Isten és embertársaink bocsánatát kérnünk. Nem csak nagy-

böjtben érvény es ez. De ugyanakkor ne felejtsük Jézus mondatát, mikor meg-

kérdezték, miért nem böjtölnek a taní tv§nyai, ś azt felelte, hogy hiszen vel¿k 

van a vŜleg®ny, mi®rt tenn®k. A bŪnb§nat ®s a folyamatos jobbra tºrekv®s 

mellett fontos tudatunkban tartani: velünk a V Ŝleg®ny! 

A Húsvéti liturgia csúcspontja a feltámadási 

körmenet. De át tudjuk -e élni ennek az ese-

m®nynek a t®nyleges jelentŜs®g®t? Meg tud-

juk érteni, át tudjuk érezni? Azt a végtelen re-

ménytelenséget, ami Krisztus halálakor telepe-

dett tanítványaira, és azt a csodálatos lelki fel-

támadást, amit a tanítványok Krisztus feltáma-

dásával együtt maguk is megélte k. Az évente 

ism®tlŜdŜ ¿nnepl®s l®nyege saj§t lelki meg¼ju-

lásunk, feltámadásunk lenne. És még inkább, 

hogy ®vrŜl ®vre egyre kºzelebb jussunk ahhoz 

az állapothoz , hogy elmondhassu k, velünk a 

VŜleg®ny. 

Krisztus halála borzalmas képeivel az életére 

hívja fel  a figyelmünket. A tanítására, az Istenszeretetre, a feltámadására, 

hogy a lélek örökké él, csak a test hal meg, és a lélek Istenhez tartozik, és hogy 

hogyan tu djuk ezt az Istenhez tartozást megvalósítani. A templomok tetején  

kereszt van , de nem azért, hogy lehorgonyozzunk a meghalt Jézusnál, hanem 

hogy felh²vja a figyelmet ®s tov§bb vezessen minket a megdicsŜ¿lt, felt§madt 

J®zushoz, az ®lŜ Krisztushoz, aki folyamatosan jelen van az életünkben, folyton 

tanít, folyton hív, egyfolytában  v§rja, hogy meghallgassuk śt, R§ figyelj¿nk, 

észrevegyük, és megvalósítsuk az életünkben a tanítását.  

Krisztus megváltó tette nem önmagában az, hogy hagyta ma gát megkínozni 

és keresztre feszíteni, hanem hogy ebbe a rideg világba, ahol mi az Istent meg-

kínoztuk és keresztre feszítettük, mikor a Fényt közénk hozta, mégis eljött értünk, 

pedig elŜre tudta, hogy ez lesz a v®ge, ®s m®gis elhozta nek¿nk a F®nyt, hogy 

megvil§g²tsa nek¿nk a hazavezetŜ utat. 

Haszn§ljuk arra a nagybºjtºt, hogy elŜk®sz²tj¿k a sz²v¿nket és tárjuk ki, hogy a 

feltámadt Krisztus fénye eltölthesse a lelkünket. Értsük meg, hogy más vágya 

sincs, mint hogy örömmel befogadjuk és Rá hallgatva megindul junk a Felé ve-

zetŜ ¼ton. 

Prohászka szavaival zárom soraimat:  
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ăKrisztus nekem f®ny ð ®s hŜforr§s. Amily m®rt®kben §t tudom venni az ś gon-

dolatát, azon mértékben leszek képes isteni életet élni. Abba a szférába kell 

belelépni, melyben Krisztus élt, és melybe  minket is bele akar §ll²tani.ó (Pro-

hászka Ottokár: Húsvéti elmélkedések 1905 .) 

 

Rizmayer Péter  

Ikarosz 
 

A történetet mindenki ismeri. Minósz krétai király  a fiának, a félig 

bika alakú Minótaurosznak Daidalosszal, az athéni ezermesterrel 

építettetett labir intust. Min·sz azonban ezt kºvetŜen sem engedte el az 

ezermestert. Daidaloszt honv ágy gyötörte, és mivel tudta, hogy Minósz bár 

uralja a fºldet ®s a vizet, a levegŜt azonban nem, emiatt sz§rnyak ®p²t®s®be 

fogott. Tollakat rakott ºssze nºvekvŜ sorrendben, amelyeket középen 

lenfon§llal fŪzött  egybe, alul pedig viasszal rögzített. Fiának , Ikarosznak  is 

ugyanígy szárnyakat épített, s megmondta neki, hogy túlságosan ne 

ereszkedjen le, nehogy vizes legyen a szárnya, és a tengerbe zuhanjon, és 

túlságosan magasra se repüljön, nehogy megolvadjon a viasz a nap 

meleg®tŜl. Azt is megmondta neki, hogy nem kell t§j®koz·dnia (a csillagokat 

n®zni), el®g, ha Ŝt kºveti. Hossz¼ ®s sikeres gyakorl§sok ut§n (a hal§sz, a 

pásztor, a szánt óvetŜ mind b§multa rep¿l®s¿ket ®s isteneknek hitt®k Ŝket) 

útnak indultak. Ikarosz egy jó da rabig fegyelmezetten repült apja után, egy 

idŜ ut§n azonban a magasba v§gyott ®s elindult felfel®. A melegtŜl 

sz§rny§nak viasza megl§gyult, a sz§rny sz®tesett, Ŝ a tengerbe zuhant ®s 

meghalt. Az apa fájdalma határtalan vo lt.1  

Tegyük fel, hogy a tºrt®net ătanuls§gaó nem a m®rt®tkelens®g, nem arr·l sz·l, 

hogy aki az arany közepet túllépi, az károsodik, akár halálosan is. Szerintem a 

tºrt®net nagys§g§hoz k®pest ez meglehetŜsen egyszerŪ tanuls§g.  Amikor azt 

mondta az apa a fiá nak, hogy nem kell tájékozódni, ak kor ez azt jelenti, hogy 

óriási területet kellett átrepülniük. Miért nem a fiúnak van igaza, aki felfelé 

vágyik (hiszen minden ember lelkében felfelé vágyik, oda, ahonnan eljött)? A 

fiú ð szerintem ð valójában nem akart to vább a Földön maradni, hanem saját , 

igazi hazájába akart hazatérni, Istenhez. Az t is nehezen hiszem el, hogy olyan 

sz§rnyakat tudtak ®p²teni, ami rep²tette Ŝket. Szerintem ez csup§n a k®pzelet 

sz¿lem®nye. Val·sz²nŪleg ezek a ăl®nyekó tudtak rep¿lni, maguktól, szárnyak 

nélkül. Lehet, hogy e zek olyan égi Sasok voltak, akik Isten és a Föld között 

keringtek ®s tov§bb²tott§k, kºzvet²tett®k Isten f®ny®t. Az ember seg²tŜi, Isten 

szolg§i. Lehet, hogy a gºrºgºk, a r®giek m®g l§tt§k, ismert®k Ŝket, ®s a 

mitológiát má r csak a kºvetkezŜ gener§ci· kºltºtte hozzájuk, akik már nem 

l§tt§k, nem ismert®k Ŝket ®s egy emberibb szintre, egy tºrt®netbe helyezt®k 

 
1 «Ô××ĥs: https://www.nkp.hu/tankonyv/irodalom_5_nat2020/lecke_01_018 (2021 . 02. 28.)  

https://www.nkp.hu/tankonyv/irodalom_5_nat2020/lecke_01_018%20(2021
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Ŝket, ahelyett, hogy megpróbálták volna újra felvenni velük a kapcsolatot.  A 

tºrt®net lez§r ®s egyben IstentŜl el is zár: hogy egyszer, valamikor történ t egy 

ilyen ăesetó, az ember azzal, mindezt egy ătºrt®nett®ó tette, saj§t mag§t z§rta 

el az ®lŜ istenkapcsolatt·l. Pedig ez nem egy tºrt®net, amely ăegyszer voltó, 

hanem egy mai napig nyitva §ll· lehetŜs®g.  

A SAS-ok létez nek, ma is szolgálnak, attól, hogy  csak néhány ember 

kommunik§l vel¿k, vannak. Lehet, hogy a fi¼ is nem ărosszuló cselekedett, 

hanem l®tform§t v§ltott ®s egy feljebbi dimenzi·ba rep¿lt ă§tó, emiatt tŪnt el, 

nemcsak a viasz, de Ŝ maga is elolvadt, el®gett, hagyta magát elégetni. 

Vagyis való j§ban Ŝ jutott haza, Ŝ tudott kimenek¿lni ebbŜl a z§rts§gb·l, ®s 

valójában senki és semmi nem zuhant le.  

Múltkor az jutott eszembe (és biztos vagyok benne, hogy ez Önöknek is eszébe 

jutott már), hogy ha az emberek tudnák ºnmagukr·l, hogy kik Ŝk val·j§ban ð 

valós öntudatuk lenne ð akkor nem versengenének egymással olyan 

ostobaságokon, hogy kinek van nagyobb telke, háza, autója stb. Ha az 

embernek igazi öntudata lenne, akkor mindez nem számítana, nem lehetne 

kihasználni, nem  engedn® mag§t ăbekapcsolnió a fogyasztói társadalom 

m·kuskerek®be. Igazi kincseket, lelki kincseket gyŪjtene. Lemondana 

mindenrŜl, hiszen ami sz¿ks®ges, azt az Atya ¼gyis megadja. Szerintem Istennel 

szemben bŪn az, ha elhissz¿k, hogy csak azok vagyunk, annyit érünk, amink 

van (itt a mater iális javakra gondolok), önmagunkban nem képviselünk 

értéket. Az egész fogyasztói társadalomnak az öntudatlanság a 

mozgatórugója, és aki ezt mozgatja, annak az az érdeke, hogy ez egyre 

inkább így legyen, és ebben az egyre erŜsºdŜ semmilyens®gben ez a ker®k 

egyre jobban felgyorsul, egyre Ŝr¿ltebben viselkedik ®s tart a semmi 

szakadékába.  Mindennek a gyökere pedig visszanyúl(hat) akár a fenti 

mitológiai  történthez is, ami már ð a fenti ®rtelmez®sbŜl kiindulva ð sajnos az 

eredettŜl val· elszakad§s tºrt®nete.  

 
 

 

Márkus Edit  

Élet és Halál  
 

A hal§llal nem tudunk mit kezdeni a mai napig. A technikai fejlŜd®s 

mindennap újabb és újabb csúcsokat dönget, de ha meghalljuk, 

hogy valaki meghal, némán félrenézünk, lesütött szemmel mond juk, hogy 

részvétem. Sok haldokló, aki tisztában van már a rá váró út tal, magára marad 

a v§rakoz§sban, egyed¿l kell kereszt¿lmennie a h²don, mert az Ŝt kºr¿lvevŜ 

emberek nem mernek, nem tudnak, nem akarnak beszélni az 

elker¿lhetetlenrŜl. M®lyen benn¿nk van a halál élménye, hiszen mindenkinek 

át kell élnie: elveszíthetjük eg y szeretett rokonunkat, barátunkat, majd végül 

saját magunknak is el kell indulnunk azon az úton. Kikerülhetetlen, 
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elkendŜzhetetlen, m®gis csak hallgatunk, vagy legtºbbszºr kºzhelyeket 

pu ffogtatunk, ha a halálról van szó.  

Olyan érdekes a modern ember, hán y tabut ledºntºtt m§r, sok mindenrŜl 

ny²ltan besz®l: szexualit§sr·l, ®rz®sekrŜl, vil§gn®zetrŜl, politikai hovatartoz§sr·l, 

de a halál láttán/hallatán elnémul, kisgyerekké válik, nem akar tudomást 

venni r óla, ha tehetné elszaladna. M arad az ŜrjºngŜ magány: mind a 

haldokl·nak, mind a hozz§tartoz·knak. EbbŜl a helyzetbŜl csak akkor fogunk 

tudni továbblépni, ha szembe merünk ezzel nézni.  

Ha a r®gi korokat n®zz¿k, van mit tanulnunk ŜseinktŜl. Az elkerülhetetlennel 

tudatosan együtt éltek: a tibetiek több napon keresztül imádkoznak a mai 

napig a halottért, kísérik az útján, hiszen tudják, fontos állomásokon megy 

keresztül a lélek , nem szabad magára hagyni, fényt kell neki adni, hogy a Jó 

felé menj en. Amikor gyertyát gyújtunk a halottunkért, így imádkozunk: ăAz ºrºk 

vil§goss§g f®nyeskedjen nekió. Hát ezt ne csak mondjuk, tudjuk, hogy tényleg 

segítünk neki azzal, ha imádkozunk érte, ha jót gondolunk róla, ha kérjük Istent, 

vigye a F®nybe śt. P§vel M§rta: ăAkinek f¿le van a hall§sra az hallja megó 

(Budapest, 20 09.) c²mŪ kºnyv®t veszem alapul, amikor a hal§l t®makºr®t 

boncolgatom. Itt olvashatjuk a kºvetkezŜket: ăAmi elszáll az a lélek, és ennek 

következménye a halál. Közeli hozzátartozó halott testét s zem®l®lve, feltŪnŜ, 

hogy alig ismerhetŜ meg, mert annyira m§s a halott test, nem a 

mozdulatlansága miatt ð gondolok az alvó emberre ð hanem azért, mert 

feltŪnŜen hi§nyzik belŜle a l®nyege, a lelke, ami a szem®lyi volta is.ó 

(428.oldal) A haláltól való féle lem az ismeretlentŜl val· f®lelem: ăha 

megkérnénk valakit, ra jzolja le a szerelmet, mit rajzolna? Nos ennyire nehéz 

le²rni mit ®rez, mit gondol egy l®lek, mi lesz vele a hal§la ut§n.ó (304.oldal)  

Az élet és halál párosából nemcsak a halált éljük meg rosszu l, hanem az 

®let¿nket is, hiszen a kettŜ k®z a k®zben j§r. Az élet igazi megélésével a halál 

is egy méltó befejezés, elbúcsúzás lenne, fájna, hiszen a végesség fájdalmába 

olykor -olykor még a Végtelen is beleremeg, 

de elfogadható szakasszá töpörödne össze.  

A halállal rákényszerülünk arra, hogy végig 

gondoljuk az életünket, hogy 

szembenézzünk, mit tettünk vagy nem 

tettünk meg, mit mulasztottunk el. Mindenki 

érintett: a halott is, és az itt maradó társai is. 

Ezek kegyelmi pillanatok, amikor nem a 

felszínt kapa rgatjuk, hanem a lelkünk 

legmélyére nézünk. Sajnos kevés ilyen 

egzisztenciális pillanatot enged meg 

magának az ember az életében, s valahogy 

a legtºbbszºr a hal§lhoz kºthetŜen jutunk 

ilyen emelkedettségre (ha nem temetjük el 

magunkban). Pedig nem kellene  várnunk 










